
 شعیبی پروانه ساخت گرفت
»بی رؤیا« پروانه نمایش

بهروز ش�عیبی ب�رای فیلم 
»هم آهنگ« به تهیه کنندگی 
علی سرتیپی پروانه ساخت 
گرف�ت و فیل�م »بی رؤیا« 
س�اخته آرین وزیردفتری، 
پروانه نمایش دریافت کرد.

پروانه ساخت فیلم سینمایی 
»هم آهنگ« جدیدترین فیلم 
بهروز ش��عیبی در قامت کارگردان و تهیه کنندگی علی سرتیپی ۳۰ مهر صادر 
ش��د و تا دوم بهمن ۱۴۰۱ اعتبار خواهد داشت. محمدس��جاد نجفی و مهرداد 
کوروش نیا، نویسندگان این فیلم س��ینمایی هستند. احتمال می رود که هرچه 
س��ریع تر فیلمبرداری این فیلم سینمایی آغاز شود و ش��عیبی و سرتیپی برای 
حضور در چهل و یکمین جشنواره فیلم فجر اقدام کنند. بهروز شعیبی پیش از 
این کارگردانی آثاری چون »بدون قرار قبلی«، »روز بلوا«، »دارکوب«، »سیانور« 
و »دهلیز« را برعهده داشته است. همچنین پروانه نمایش »بی رؤیا« به کارگردانی 
آرین وزیردفتری صادر ش��د. البته این پروانه به معنای اکران فیلم نیست و باید 
دفتر پخش مشخص و درخواس��ت اکران از سوی دس��ت اندرکاران داده شود، 
سپس شورای صنفی نمایش زمان اکران را تعیین خواهد کرد. پروانه نمایش فیلم 
سینمایی »بی رؤیا« به کارگردانی و نویسندگی آرین وزیردفتری و تهیه کنندگی 
سعید سعدی روز شنبه ۳۰ مهرماه صادر ش��د و تا تاریخ یکم آبان ۱۴۰۳ اعتبار 
دارد. این فیلم در بخش سودای سیمرغ چهلمین جش��نواره فیلم فجر و هفتاد 
و نهمین جش��نواره فیلم ونیز حضور داش��ت. طناز طباطبایی، صابر ابر، شادی 

کرم رودی و مائده طهماسبی بازیگران این فیلم سینمایی هستند.
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ص۴۹۰

 کتك خوردن زن فرانسوي  
و کوتاه شدن مو براي زن ایراني!

   جواد محرمی
ای��ن روزه��ا تصوی��ر واقع��ي 
خش��ونت علیه زنان را مي ش��ود 
در خیابان ه��اي پاری��س و دیگر 
شهرهاي فرانسه به وضوح شاهد 
بود، اما هنرپیشه هاي زن فرانسه 
ترجیح دادند زنان این کش��ور را 
نبینند در عوض موه��اي خود را 

براي زن ایراني کوتاه کنند. 
رس��انه ها در غ��رب بن��ا ب��ه 
سیاست هاي تمدني کافي است 
تصمیم بگیرند از کاه کوه بسازند 

یا در جایي دیگر اصلًا ک��وه حوادثي را که دوس��ت ندارند، 
نبینند. این اتفاق به ش��کلي واضح در جری��ان غائله اي که 
با شعار زن، زندگي، آزادي از س��وي رسانه هاي ایران ستیز 
طي یك م��اه اخی��ر رخ داد، خودنمایي ک��رد. در حالي که 
خود زنان غربي اذعان دارند تحت شدیدترین نابرابري هاي 
س��ازمان یافته و سوء استفاده هاي جنس��ي در این کشورها 
هس��تند، رس��انه با آنها کاري کرد تا مانن��د ربات هایي که 
مغزهایشان از یك اتاق فکر اداره مي شود، دست به رفتارهایي 
مش��ابه بزنند و گرچه ظاهر رفتارشان فرهنگي و اجتماعي 
به نظر مي رس��د، اما عمق آن کاملًا سیاس��ي است. با اینکه 
ایران در میان همه کشورهاي جهان بیشترین فیلمساز زن 
را در س��ینماي خود جاي داده و زنان در سینماي غرب در 
ساختاري نهادینه شده حتي از دستمزدهاي برابر با مردان 
برخوردار نیستند، رسانه ها چنان فضاي ذهني ایجاد کرده اند 
تا زن غربي همه تنگناها و محدودیت ها و ظلم هاي تاریخي 
را فراموش کند و در عوض خ��ود را موظف بداند تا براي زن 
ایراني موي پریش��ان کند! این البته طنز تلخ تاریخ معاصر 
جهان است و حکمراني رسانه بر افکار عمومي غرب را نشان 
مي دهد. اینکه رسانه مي تواند حقایق را استحاله کند و سیاه را 
سفید و سفید را سیاه جا بیندازد، دیگر مسئله اي قابل کتمان 
نیست. این سلطه بر مغزها البته چیزي نیست که فقط روي 
رفتار بخشي از شهروندان غربي سایه انداخته باشد، بلکه آن 
گروهي که در همه کشورها نام دهان پرکن و زیباي روشنفکر 
را بر خود الصاق کرده اند هم مانند سربازاني عمل مي کنند که 
رسانه هاي غربي آنها را به تسخیر خود درآورده اند. بخشي از 
سینماي ایران طي سالیان دراز همین راه را رفته و در کسوت 
ارتش هاي فرهنگي تمدن غرب عمل کرده است. چه بسیار 

فیلم هایي در ایران ساخته و سعي 
شد به شکلي افراطي زن ایراني را 
تحت ستم و نابرابري نشان بدهد. 
جالب اس��ت که درس��ت زماني 
که در غ��رب زن��ان در اعتراض 
به سوء اس��تفاده هاي جنسي از 
هالیوود تا پارلم��ان اروپا تا صلح 
نوبل دست به افش��اگري زدند و 
از همه اقشار به خیابان ها آمدند، 
در ایران چند فیلمس��از در حال 
س��اخت فیلم درباره مظلومیت 
زن ایراني بودند. این نشان مي داد 
رسانه چطور توانسته مغزها را جهت بدهد و اینگونه القا کند 
که زنان در کش��ورهاي اس��لامي هنوز به آن رشد و قابلیت 
نرسیده اند تا مانند زنان غربي دس��ت به افشاگري بزنند! و 
ترکیدن بغض زنان غربي را نیز نه ناشي از انحطاط رو به رشد 
این جوامع، بلکه نشانه اي از پیشرو بودن جا بیندازد. ظاهراً 
جا انداختن این مدل در ذهن بخشي از روشنفکران ایراني 
کار سختي هم نبوده اس��ت. آنچه واضح است این است که 
سینماي ایران هنوز به این درك و آگاهي نرسیده تا تصویري 
دقیق از ماهیت زن ایراني ارائه دهد. تا وقتي سینماي ایران 
خود را قیم جامعه فرض مي کند و اینگونه مي اندیش��د که 
موظف اس��ت نگاهي از بالا به حقیقت جامعه داشته باشد و 
خود را برتر از جامعه فرض کند، تغییري در سانسور هویت 
زن ایراني در س��ینما اتفاق نخواهد افتاد. تا روشنفکران ما 
به این درك و آگاهي نرس��ند که باید خ��ود را از قید و بند 
فرمول هاي غربي رها کنند، سانس��ور زن ایراني در سینما 
امري نهادینه خواهد ماند و غربي ها پروژه وارونه نمایي درباره 
حقایق را به پیش خواهند ب��رد. از حال مي توان پیش بیني 
کرد که تحت تأثیر مرگ مشکوك مهسا امیني چه حجمي 
از فیلمنامه هاي سفارشي نوشته خواهند شد و تحت شعار 
دروغین زن زندگي آزادي چه تقاضاي ویرانگري براي تولید 
فیلم شکل خواهد گرفت. اینجاست که سازمان سینمایي باید 
توانمندي اش را در مدیریت این جریان از حالا نشان بدهد. 
در جهان هیچ کس قرار نیست براي زن فرانسوي که زیر فشار 
سوء استفاده هاي جنسي و نابرابري هاي اجتماعي و نگاه هاي 
زن ستیز و خشونت پلیس سرکوب مي شود، فیلم بسازد، اما 
در ایران به احتمال زیاد دهها متقاضي براي ریختن اش��ك 

تمساح براي زن ایراني در کمین نشسته اند.

   سینما

در قالب »خلاصه نقد شبهات پیرامون قرآن کریم« عرضه شده است 

نقد همه شبهات به قرآن در یك کتاب
هنرمند پیشکسوت سینما، رادیو و تلویزیون:

هر کس قصد تجزیه ایران را داشته باشد شکست می خورد
اصغر سمس�ارزاده با تأکید بر اینکه مش�کلاتی هست که 
اصلًا نباید با آنها ش�وخی کرد، در عین ح�ال گفت تاریخ 
بزرگ ایران زمین این را به ما ثابت کرده اس�ت که هر کس 
راه تجزیه ای�ران را در پی�ش بگیرد، شکس�ت می خورد. 
اصغر سمسارزاده، هنرمند پیشکسوت سینما، رادیو و تلویزیون 
در پاسخ به این سؤال که »آیا پرداختن به مسائل و معضلات به 
زبان طنز از اهمیت آنها می کاهد؟« به ایسنا می گوید: مشکلاتی 
هست که اصلًا نباید با آنها ش��وخی کرد. این نظر شخصی من 
است. مشکلاتی هست که درون مملکتی است و مربوط می شود 
به لایحه، بودجه، آثار تاریخی و ... که با اینها می توان ش��وخی 
کرد، ولی شوخی کردن با معضلات کلان اجتماعی کار درستی 
نیس��ت و نباید این  کار را انجام داد. این هنرمند پیشکس��وت 
سینما، رادیو و تلویزیون درباره ناآرامی های اخیر کشور و امکان 
سوءاستفاده عناصر تجزیه طلب از موقعیت ایجاد شده، تأکید 
می کند: در کشور ایران با این مردمی که من می بینم، هیچ کس 
راه تجزیه را نمی تواند در پیش بگیرد، چون شکست می خورد. 
هر کس قصد این  کار را داشته باش��د شکست می خورد. تاریخ 
بزرگ ایران زمین این را به ما ثابت کرده اس��ت. من 8۲ س��اله 
هستم، خیلی چیزها را دیده  و لمس کرده ام. وی درباره  برنامه 
»صبح جمعه با شما« اظهار می دارد: در طول این ۴۲ سالی که 
من »صبح جمعه با شما« را کار می کنم، تغییرات بوده ولی به 
اصل قضایا هیچ صدمه ای نخورده است. آیتم ها چون به روز است، 
ممکن است به خاطر تصمیمات دولت ها یا تلویزیون که در سطح 
کلان گرفته می شود، تغییرات کوچکی داشته باشد، اما »صبح 

جمعه با ش��ما« تأثیرپذیر نیس��ت. »صبح جمعه« برای مردم 
است و بهترین برنامه رادیوی ایران است و شاید بهترین برنامه 
رادیویی در کشور باشد. باید به این برنامه برسند تا چند تا آدمی 
هم که باقی ماندند، نروند. سمسارزاده تأکید می کند: انتقادهایی 
را که باید در برنامه مطرح کنیم، هنوز داریم مطرح می کنیم. ما 
حرف هایمان را با طنز می گوییم که از صد تا جدی هم جدی تر 
است و با کسی حرف جدی نداریم! این رویه ادامه خواهد داشت. 
آقای محمدزاده، مدیر رادیو ایران تا الان پشت »صبح جمعه با 
شما« را خالی نکرده اس��ت و این برنامه به همان روال خودش 
ادامه دارد. ما آنچه را مردم دوست دارند ادامه خواهیم داد، در غیر 
این صورت دیگر »صبح جمعه« به درد نمی خورد. یکی از مزایای 
برنامه این است که مردم ایران مخاطبش هستند. کرد، لر، ترك 
و بلوچ ندارد، تمامی مردم ایران مخاطب »صبح جمعه با شما« 
هستند. خوشحالم که در طول این ۴۲ سال با تمام ناملایماتی 

که داشتیم، توانستم در این برنامه بمانم.

چ�اپ شش�م کت�اب »خلاص�ه نق�د ش�بهات پیرام�ون 
ق�رآن کری�م« در ۲۸۰ صفح�ه روان�ه ب�ازار نش�ر ش�د. 
چاپ ششم کتاب »خلاصه نقد شبهات پیرامون قرآن کریم«، اثر 
آیت الله محمدهادي معرفت اس��ت که به همت معاونت فرهنگي 
و تبلیغي دفتر تبلیغات اسلامي تهیه و به همت مؤسسه بوستان 
کتاب در ۲8۰ صفحه منتشر شد.  قرآن اصلي ترین منبع معارف و 
احکام اسلام است که از هنگام نزول هدف شبهاتي قرار گرفته است؛ 
چنانکه عده اي آن را نقشه اي فریبکارانه در نظر گرفته و بعضي آن 
را ساحرانه و افسونگر پنداش��ته و گروهي نیز با کینه توزي سعي 
در سرپوش گذاشتن بر حقیقت آن داشته اند.  امروز نیز شبهه ها 
و مس��ئله هایي از سوي برخي مستش��رقان و روشنفکران مطرح 
مي شود که باید بدان ها پاسخ داد. اثر پیش رو پاسخ به این مسائل و 
شبهات را دارد و با قلمي روان و ناظر به مخاطبان جویاي حقیقت 
سامانه یافته است. متن پیش رو که تلخیصي از دیدگاه هاي آیت الله 
معرفت، قرآن پژوهش معاصر است، به همت مؤسسه »تمدید« مهیا 

شده است.  در پیش درآمد این کتاب که مروري بر اصول و روش هاي 
نقد شبهات قرآني اس��ت، پس از مفهوم شناس��ي و بیان اصول و 
روش هاي نقد، به بیان دسته بندي گروه هاي شبهه افکن درباره قرآن 
پرداخته و اصول نقد شبهات قرآني و اصول مقدماتي نقد و اصول 
ساختاري نقد تشریح شده است. در ادامه نیز روش هاي نقد شبهات 
قرآني )بر اساس محل نقد و نوع نقد( و تکنیك هاي افزایش تأثیر نقد 
و آسیب هاي نقد شبهات قرآني مطرح شده است.  در فصل اول که به 
سؤالي مبني بر اینکه »آیا قرآن جز وحي، منبع دیگري دارد؟« پاسخ 
مي دهد، در ابتداي این اثر، وحي به عنوان یگانه منبع قرآن مطرح 
شده و مقایسه اي گذرا میان قرآن و متون تحریف شده، آمده است.  
نویسنده در دومین فصل از کتاب حاضر که با عنوان »قرآن و فرهنگ 
زمانه« نگارش یافته، در ابتدا به سؤالي مبني اینکه آیا قرآن از فرهنگ 
زمانه تأثیر یافته است، به مبحثي با عنوان »زن و منزلت والاي او در 
قرآن« اشاره شده و در ادامه سخني درباره سحر در قرآن آمده و به 
انواح سحر پرداخته و همچنین سخني در باب چشم زخم مطرح 
شده است.  فصل سوم این کتاب که به »پندار اختلاف و تناقض در 
قرآن« اختصاص یافته، از قرآن به عنوان متني عاري از اختلاف و 
نشانه اعجاز تأکید می کند و علل اختلاف و تناقض هاي ظاهري در 
قرآن را مي پردازد و ۲5 موهم تناقض بررسي شده است.  »قرآن و 
واقعیت هاي علمي، تاریخي و ادبي« عنوان چهارمین فصل از کتاب 
مذکور است که از جمله این واقعیت ها مي توان به زوجیت عمومي، 
سخن گفتن مورچگان، خلقت استخوان از گوشت، هفت آسمان 
برین، کوه هایي از ابر یخ زده، میراث بني اسرائیل، سینین و سینا، 

ناهمخواني ضمیر و مرجع اشاره کرد.

در گفت وگوی »جوان« با کارگردان فیلم کوتاه »رخ پوش« مطرح شد

شهرستانی ها رونق بخش جشنواره فیلم کوتاه

محمد محمدي      تئاتر

    دیدگاه

     یادداشت

 چرا دوره هجدهم تئاتر مقاومت را 
بايد منحصربه فرد دانست؟

۲9 سال پیش و در مهرماه سال ۱۳7۲ بود که ستاد برگزاري یادواره 
تئاتر دفاع مقدس  در بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش هاي دفاع مقدس 
تشکیل شد، یادواره اي که بعدها به  جشنواره تئاتر دفاع مقدس و در 
دهه 9۰ به جشنواره تئاتر مقاومت ذیل بنیاد فرهنگي روایت فتح 
تغییر نام داد تا با سه دهه برپایي به یکي از قدیمي ترین و اصیل ترین 
رویدادهاي تئاتر در حوزه انقلاب و دفاع مقدس بدل شود، از امیر 
دژکام گرفته تا حسین مسافر آستانه و حسین پارسایي، امیر نصیر 
بیگي و حمید نیلي، س��کانداران این رویداد مهم و مؤثر بودند که 
هر کدام به س��هم خود در پیشبرد و پیش��رفت این رویداد قدمي 
برداشتند، اما بي شك در بین اسامي تمامي دبیران  ادوار تنها حسین 
مسافر آستانه است که باس��ابقه بیش از یك دهه دبیري و حضور 
مستمر در ادوار مختلف به عنوان داور، بازبین، مشاور عالي و عضو 
شوراي سیاستگذاري رکورددار همکاري در آن است و امسال در 
هجدهمین دوره خود نیز  به  عنوان مشاور عالي به ایفاي نقش مهم 
و مؤثر پرداخته است، اما با نگاهي به تمامي ادوار به  رغم حرکت رو 
به رشد در سالیان گذشته این جشنواره دوره هجدهم را باید یکي 
از ویژه ترین ادوار این رویداد هنري نامید، از بین المللي شدن براي 
نخس��تین بار گرفته تا تمرکززدایي از پایتخت را جزو ویژگي هاي 
منحصربه فرد این دوره باید قلمداد ک��رد؛ اتفاق مبارکي که قطعاً 
بدون اهتمام ویژه رئیس بنیاد فرهنگ��ي روایت فتح به موضوع و 
مسئله هنرهاي نمایشي کشور  و ش��خص دبیر و مشاور عالي این 
جشنواره هرگز رنگ اجرایي شدن به خود نمي گرفت و  در نهایت 
با تمام سختي ها و مشقت هاي خاص خود دوره هجدهم با عنوان 
بین الملل  کار خود را آغاز کرد. البته در دوره هاي سیزدهم، چهاردهم 
و حتي پانزدهم نیز دبیران تلاش هاي خود را براي بین المللي شدن 
این جش��نواره انجام دادند اما هر کدام به دلیلي موفق نشدند و در 

نهایت با عبارت جشنواره سراسري به کار خود پایان دادند. 
با انتخاب وحید فخر موسوي به  عنوان دبیر هجدهمین دوره در 
اسفندماه با حکم رئیس بنیاد روایت فتح مجدد زمزمه هایي مبني بر 
بین المللي شدن جشنواره به گوش رسید، اما با توجه به وعده هاي 
داده شده در ادوار گذشته حتي خوش��بین ترین کارشناسان نیز 
اجرایي شدنش را امري محال و نشدني مي دانستند که در نهایت 
و در ناباوري تمام پس از سه دهه برپایي تئاتر مقاومت، امسال این 
امر محقق شد و جشنواره تئاتر مقاومت نیز پسوند بین المللي را به 
برکت اربعین حسیني به خود گرفت، اما در کنار این اتفاق ویژه و 
مبارك دبیر جش��نواره وعده دیگري را نیز داد که آن  هم در نوع 
خود امري سخت و غیرممکن بود و آن هم تمرکززدایي از برپایي 
جشنواره در پایتخت بود. بي شك برپایي جشنواره در عرض یك 
هفته آن  هم در پایتخت نه تنها امري سهل و آسان که حتي براي 
دبیران از بعد و جنبه خبري و رسانه که مي تواند به نوعي براي آنان 
سکوي معرفي و پرتاب نیز باشد، بسیار مفید به شمار مي رود، در 
حالي  که بهاي این برگزاري ساده و آسان نادیده گرفتن ظرفیت 
فوق العاده تئاتر استان اس��ت، ظرفیتي که در چند سال گذشته 
با تمرکز دش��من روي آن ثابت ش��د،  نادیده گرفتن آن مي تواند 
چه خساراتي را به بار بیاورد، اما جشنواره دوره هجدهم با رصد و 
اشراف کامل به حوزه تئاتر و فعالیت هاي دشمن در حوزه هنرهاي 
نمایشي کشور با دس��تي پر به حوزه اجرا گام گذاشت و در همان 
روزهاي نخست اعلام کرد که امسال جشنواره نه صرفاً در تهران که 
هر بخشي را در یك استان برگزارخواهد کرد که خود نشان از اشراف 
کامل گروه اجرایي و سیاستگذاري جشنواره از وضع موجود تئاتر 
دارد، البته ناگفته پیداست که حمله به حیاط خلوت نفوذي ها در  
حوزه تئاتر براي عوامل و تیم برنامه ریزي ایجاد هزینه خواهد کرد 
که نگارنده نیز آن را تا حدودي نشدني تصور مي کرد، اما در نهایت و 
با تمام فشارها و سختي ها، اولین گام خود را در امر تمرکززدایي از 
برپایي صرف در تهران برداشت و با انتقال بخش خیاباني به استان 
یزد نشان داد که به وعده هاي داده شده مصرانه و تحت هر شرایطي 
پایبند است، برپایي یك هفته اي از بخش خیاباني تئاتر مقاومت در 
استان یزد و همچنین مراسم افتتاحیه و اختتامیه این بخش در بین 
هنرمندان استاني را باید شدیداً به فال نیك گرفت و دست مریزاد 
گفت به دبیر محترم و تیم اجرایي هجدهمین دوره که انصافاً این 
رویداد مهم تئاتر انقلاب و دفاع مقدس را از هر زمان دیگري مؤثرتر 
و مفیدتر کردند، بي تردید تئاتر اس��تان با تم��ام بي تدبیري هاي 
صورت گرفته، امروز به حیاط خلوت دشمنان بدل شده است که با 
ورود به  موقع تئاتر مقاومت، سیاست هاي نسل سازي از هنرمندان 
نوجوان و ج��وان تئاتري با تفکرات هدفمندش��ان را نقش بر آب 
خواهد کرد و قطعاً براي بانیان و برگزارکنندگان ایجاد هزینه هاي 
مضاعف از س��وي دش��منان خواهد کرد، اما با تمام تفاسیر باید 
هجدهمین جشنواره تئاتر مقاومت را یکي از منحصربه فردترین 
ادوار تئاتر مقاومت نامید. دوره  اي که این جشنواره هم به معناي 
واقعي بین المللي شد و هم حیاط خلوت دشمنان در تئاتر استان 
را به هم ریخت و بي تردید این اتفاق مب��ارك رخ نمي داد، مگر با 
حمایت هاي سید محمد نادري، رئیس بنیاد فرهنگي روایت فتح 
و همچنین حضور افرادي که در تئاتر هم اشراف کامل دارند و هم 

آن را رصد مي کنند. 
به امید برپایي باش��کوه تر در بخش هاي بعدي این رویداد مهم و 

مؤثر تئاتري در کشور. 

    مصطفی شاه کرمی
سی و نهمین دوره جشنواره بین المللی فیلم 
کوتاه تهران در حال برگزاری اس�ت. »جوان« 
در گفت وگو با مسعود دهنوی، فیملساز جوان 
کش�ورمان که با فیلم »رخ پوش« در این دوره 
از جشنواره حضور دارد، به انگیزه فیلمسازان 
شهرس�تانی ب�رای حض�ور در این روی�داد و 
اس�تقبال پرش�ور مردم از آن پرداخته است.  

    
امس�ال برای اولین بار جشنواره فیلم 
کوتاه با محوریت »ژانر« برگزار می شود 
که در نوع خ�ود اتفاق جدی�د و قابل 
قبولی است و بس�یاری از هنرمندان 
و کارشناسان فیلم و س�ینما از آن به 
عنوان یک�ی از امتی�ازات ای�ن دوره 
نام می برند. نظر ش�ما ب�ه عنوان یك 
فیلمساز جوان که با فیلم »رخ پوش« 
در بخش دف�اع مقدس جش�نواره به 
همراه شش اثر دیگر حضور دارید، در 

این رابطه چیست؟ 
تنوع آثار را در ژانرهای مختلف می توانیم ببینیم، 
اتفاق بهتری که در این دوره افتاد، این بود که مثل 
سال های گذشته صرفاً آثار در ژانر اجتماعی نیستند 
و فیلم های زیادی در ژانرهای دیگر هم حضور دارند، 
به خصوص در بین بچه های شهرستان ها این تنوع 
دیده می شود، هرچند تعداد آنها خیلی زیاد نیست، 
اما ژانرهای مختلف را می بینیم. در یك س��انس، 
چهار یا پنج مدل مختلف فیلمس��ازی و تجارب 
بچه های فیلمس��از ارائه می ش��ود که در ژانرهای 
متنوعی دسته بندی می شوند. همانطور که شما 
هم اشاره کردید من امسال با فیلم رخ پوش که یك 
مورد اتفاق واقعی مربوط به دوران دفاع مقدس است 

در بخش جنبی جشنواره فیلم کوتاه حضور دارم.
آیا پیش�رفت تکنولوژی می تواند در 
تولید آثار آوانگارد و رو به جلوتری در 
بین فیلمسازان جوان کشورمان تأثیر 

داشته باشد؟
پیشرفت تکنولوژی ابزارها چندین سال است که 
اتفاق افتاده و کیفیت بالای آثاری که در جشنواره 
می بینیم همین موض��وع را تأیید می کنند. منتها 
یك مسئله خیلی مهم در این زمینه بحث بودجه و 
هزینه های مالی است که اگر فیلمساز بخواهد کاری 
با کیفیت فنی بالا و قابل قبول بسازد، مجبور است 
متحمل هزینه های گزافی شود. به همین علت باید 
حمایت های مالی بیش��تری از فیلمسازان صورت 

گیرد و از سوی دیگر لازم است از نظر برآوردهای 
بودجه ای و اقدامات حمایتی که توسط دستگاه های 
متولی و مسئول صورت می گیرد، تجدیدنظر شود 
تا ش��اهد تولید کارها و فیلم های بهتری باش��یم. 
امیدوارم امسال با ورود پلتفرم ها و فضای مجازی و 
کمك دوستان بتوانیم پس از جشنواره بحث نمایش 

عمومی آثار این دوره را هم شاهد باشیم.
اعلام خب�ر حمایت بنیاد س�ینمایی 
فارابی از فیلمس�ازان برتر جشنواره 
باعث دلگرمی فیلمسازان کوتاه شد، 
ارزیابی شما چنین رویکردی چیست؟

همین توافق��ی که بین آق��ای آذرپن��دار و بنیاد 
س��ینمایی فارابی صورت گرفته در کنار تأکیدی 
که انجمن سینمای جوان روی »ژانر« محور برگزار 
کردن جشنواره داش��تند، قطعاً کارهای خوب و 
مؤثری هستند و فکر می کنم که این دو کار می تواند 
مقدمه خیلی خوبی برای آینده باشند. ضمن اینکه 
این همکاری ها و مشارکت ها چیزی نیست که به 
صورت دفعی و یك باره به وجود بیایند و باید طی هر 
سال با توجه به توان و ظرفیتش اتفاق بیفتد. به نظرم 
امسال هم از تمامی این ظرفیت بهره گرفته شده تا 
به کمك فیلمسازان عرصه فیلم کوتاه بیایند و گمان 

می کنم خیلی خوب هم صورت گرفته است.
بحث اقتباس و قصه گویی و توجه به ژانر 
از مشخصه های این دوره از جشنواره 
فیلم کوتاه است، آیا این مسئله تأثیری 

بر محتوا هم داشته است؟
همانطوری که اش��اره کردید ای��ن اتفاقات فقط 
در حوزه ژانر اس��ت، اما متأس��فانه در این دوره از 
جش��نواره فیلم کوتاه مثل عرصه فیلم های بلند 
سینمایی از نظر محتوایی همچنان حرف جدیدی 
برای گفتن نداریم و فقط یکسری تجربه گری در 
حوزه فرم و ساختار انجام شده، برای همین به نظرم 
همانطوری که برای بحث ژانر و کیفیت س��اخت 
و فرم و س��اختار به یك درجه خوبی رسیده بهتر 

است از سال آینده روی مسئله محتوا و مضمون 
هم تمرکز و کار بیشتری صورت بگیرد. ما الان در 
جشنواره فیلم کوتاه، فیلم های خوبی داریم که از 
لحاظ کیفیت و پروداکشن و دیگر جوانب حرفه ای 
در حد بخشی از یك فیلم سینمایی هستند، منتها 
اکثر آنها از منظر فیلمنامه ضربه خورده اند و این 
بخش مهم جدی گرفته نشده است که امیدوارم در 
سال های آینده با حفظ حرکت رو به جلو در کیفیت 
آثار هم انجمن و هم خود فیلمسازان به مسئله مهم 

محتوا و فیلمنامه توجه بیشتری کنند.
بحث دریافت کوالیفیلد اس�کار توس�ط 
جشنواره فیلم کوتاه که سال گذشته اتفاق 
افتاد، چقدر در انگیزه فیلم کوتاه سازان 
کش�ورمان برای تولید اثر و ش�رکت در 

جشنواره می تواند مؤثر باشد؟
این را باید از دوستانی پرسید که امسال در بوق 
بد صدای انصراف از جشنواره دمیدند و در حال 
نامه نگاری با اسکار هستند تا این امتیازی را که به 
جشنواره فیلم کوتاه تهران داده، بگیرند! به نظرم 
این یك اقدام خائنانه است، چون این امتیازی که 
سال ها تلاش شده آن را دریافت کنیم و انگیزه ای 
برای فیلمسازان جوان کش��ورمان و حتی دیگر 
کشورهای منطقه باشد، امسال برخی فیلمسازان 
که اتفاقاً با اس��تفاده از ظرفی��ت و حمایت های 
انجمن سینمای جوان فیلم ساختند، حالا دارند 
نامه نگاری می کنند که این امتیاز را از کشورمان 
بگیرند! به نظرم این امتیاز آنقدر مهم بوده که آنها 
)از سر جهالت و به اسم مبارزه مدنی!( می خواهند 
در مسیرش خلل ایجاد کنند و با نامه نوشتن به 

دنبال حذف آن باشند.
در جش�نواره امس�ال ع�د ه ای انصراف 
دادند و برخی سعی کردند با فضاسازی ها 
جشنواره را به حاش�یه و حتی تعطیلی 
بکش�انند،  ارزیابی ش�ما از  این جنس 

اقدامات البته معدود چیست؟
این اقدام که توسط تعداد معدودی از فیلمسازان 
اتفاق افتاده، دقیقاً برخلاف ش��عارهای مردمی و 
مدعای وطن پرستانه ای است که سر می دهند، 
چون آنها آنچه برایش��ان مهم نیست همان نگاه 
حرفه ای فیلمسازان و هنرمندانی است که حاضر 
نیستند خودش��ان را فدای خواسته های دشمن 
و کسانی کنند که ملت و کشورش��ان را پاره پاره 
می خواهند. فیلمسازان شهرستانی که با کمترین 
امکانات در حال تولید اثر هستند و سالی یك بار تنها 
فرصتشان حضور در همین جشنواره است، چرا باید 
به خاطر خودخواهی و خواسته های تفرقه افکنانه 
دشمنانی که نمی خواهند کشور و مردم ما را در 
آرامش و آسایش و امنیت ببینند، از این فرصت 
استفاده نکنند واین جش��نواره و فرصت های آن 
را از دست بدهند تا برخی از این افراد به اصطلاح 
فیلمساز که به خاطر اختلافات سیاسی شان دست 
به هر کاری می زنند به اهداف شان برسند؟!  قطعاً 
هیچ هنرمند وطن پرست و دلسوزی چنین کاری 
نمی کند و کس��انی که در حال نامه نگاری برای 
حذف امتیاز کوالیفیلد اس��کار از جشنواره فیلم 
کوتاه تهران هستند، خیرخواه ایران و دلسوز هنر و 
فرهنگ ایرانی نیستند. هرچند این اقدام آنها هیچ 
اثری در برگزاری جشنواره نداشته و همانطوری 
که همه می بینند، جشنواره با حضور پرشور مردم 

و فیلمسازان در حال برگزاری است.

دهنوی: برخی فیلمسازان 
در حال نامه نگاری با اسکار 
هس��تند تا این امتی��ازی را 
که به جش��نواره فیلم کوتاه 
تهران داده، بگیرند! به نظرم 
این یک اقدام خائنانه اس��ت

    نشر

بانوی آهنین ۴5روز بیشتر دوام نیاورد


